

电源学报 >> 2022, Vol. 20 >> Issue (6) : 184-191. DOI: 10.13234/j.issn.2095-2805.2022.6.184

特种电源

应用于水处理的高频数字化电源

曹以龙¹, 邵伟伟¹, 瞿殿柱², 周知³

作者信息

High-frequency Digital Power Supply for Water Treatment

CAO Yilong¹, SHAO Weiwei¹, QU Diangu², ZHOU Zhi³

Author information

History

摘要

高频电源可实现高频功率输出,其后再加特定装置产生磁场,用以研究高频磁场下水的特性变化。为了在宽功率范围实现移相全桥的零电压开关ZVS (zero-voltage-switching),提高整机效率,在Boost-PWM与移相PWM双自由度控制的基础上提出一种基于模型前馈的控制方法。通过建立输出功率模型,加以模型前馈控制,结合闭环PI控制,不但可以保证输出功率满足要求和全功率范围内实现ZVS,还能够提高对于负载突变时的动态性能。首先提出该高频变换器的拓扑结构,再详细分析其工作原理和运行状态,得到精确的基于负载输出功率数学模型,给出相对应的输出功率范围和ZVS软开关范围,最终设计基于DSP和碳化硅(SiC) MOS管的电源样机。实验结果验证了所提理论的正确性,且该电源可以满足水处理实验的基本要求。

Abstract

A high-frequency power supply can achieve high-frequency power output, with which a specific device can generate a magnetic field for the study of changes in water characteristics in a high-frequency magnetic field. To achieve the zero-voltage-switching (ZVS) of phase-shifted (PS) full-bridge in a wide power range and improve the overall efficiency, a control method based on model feedforward is proposed, which is on the basis of the combination of Boost-pulse width modulation (PWM) and PS-PWM under dual-freedom control. Through the establishment of an output power model with model feedforward control, it is guaranteed that the output power can meet the requirements and ZVS can be achieved in the full power range with the combination of closed-loop PI control. In addition, the dynamic performance under sudden load changes can be also improved. First, the topological structure of a high-frequency converter is proposed. Then, its working principle and operating status are analyzed in detail, an accurate mathematical model based on the load output power is obtained, and the corresponding output power range and ZVS soft-switching range are also given. Finally, a power supply prototype based on DSP and SiC-MOS tube was designed, and experimental results verify that the theory put forward in this paper is correct and the power supply can meet the basic requirements of water treatment experiments.

关键词

高频电源 / 水处理 / 移相全桥 / 模型前馈 / 零电压开关

Key words

high-frequency power supply / water treatment / phase-shifted full bridge / model feedforward / zero-voltage-switching (ZVS)

引用本文

导出引用

曹以龙, 邵伟伟, 瞿殿柱, 周知. 应用于水处理的高频数字化电源. 电源学报. 2022, 20(6): 184-191
https://doi.org/10.13234/j.issn.2095-2805.2022.6.184

CAO Yilong, SHAO Weiwei, QU Diangu, ZHOU Zhi. High-frequency Digital Power Supply for Water Treatment. *Journal of Power Supply*. 2022, 20(6): 184-191 https://doi.org/10.13234/j.issn.2095-2805.2022.6.184

< 上一篇

下一篇 >

参考文献

- [1] 韩勇. 缠绕式电脉冲水处理系统阻垢效能优化关键技术研究[D]. 哈尔滨: 哈尔滨工业大学, 2013.
Han Yong. Research on key techniques of anti-fouling efficiency optimization for circumvolute electric pulse water treatment system [D]. Harbin: Harbin Institute of Technology, 2013 (in Chinese).
- [2] Raghu R S, Liu Junfeng, Xue X D, et al. High frequency AC auxiliary power source for future vehicles[C]// 2015 6th International Conference on Power Electronics Systems and Applications(PESA), Hong Kong, China: IEEE, 2015: 1-6.
- [3] Liu Junfeng, Wu Jiale, Zeng Jun, et al. A novel nine-level inverter employing one voltage source and reduced components as high-frequency AC power source[J]. IEEE Transactions on Power Electronics, 2017, 32(4): 2939-2947.
- [4] Ahmed N A. High-frequency soft-switching AC conversion circuit with dual-mode PWM/PDM control strategy for high-power IH applications[J]. IEEE Transactions on Industrial Electronics, 2011, 58(4): 1440-1448.
- [5] Mishima T, Sakamoto S, Ide C. ZVS phase-shift PWM-controlled single-stage Boost full-bridge AC-AC converter for high-frequency induction heating applications[J]. IEEE Transactions on Industrial Electronics, 2017, 64(3): 2054-2061.
- [6] 周兵凯, 杨晓峰, 张智, 等. 能量路由器中双有源桥直流变换器多目标优化控制策略[J]. 电工技术学报, 2020, 35(14): 3030-3040.
Zhou Bingkai, Yang Xiaofeng, Zhang Zhi, et al. Multi-objective optimization control strategy of dual-active-bridge DC-DC converter in electric energy router application[J]. Transactions of China Electrotechnical Society, 2020, 35(14): 3030-3040 (in Chinese).
- [7] 崔乐, 李春. 基于伏秒平衡原理的Boost升压斩波电路分析[J]. 自动化与仪器仪表, 2019(8): 95-97, 101.
Cui Le, Li Chun. Analyses of Boost converter based on the principle of volt-second balance[J]. Automation & Instrumentation, 2019(8): 95-97, 101 (in Chinese).
- [8] 方伟, 陈厅和, 刘晓东, 等. 基于ZVZCS的大功率屏蔽门驱动电源的研究[J]. 电源学报, 2019, 17(5): 39-47.
Fang Wei, Chen Tinghe, Liu Xiaodong, et al. Research on drive power supply of high-power shield gate based on ZVZCS[J]. Journal of Power Supply, 2019, 17(5): 39-47 (in Chinese).
- [9] 陶文栋, 王玉斌, 张丰一, 等. 双向LLC谐振变换器的变频-移相控制方法[J]. 电工技术学报, 2018, 33(24): 5856-5863.
Tao Wendong, Wang Yubin, Zhang Fengyi, et al. Pulse frequency modulation and phase shift combined control method for bidirectional LLC resonant converter[J]. Transactions of China Electrotechnical Society, 2018, 33(24): 5856-5863 (in Chinese).
- [10] 李鑫, 张微微, 朱浩宇, 等. 基于扩展状态平均法的隔离型多端口移相全桥双向直流变换器建模研究[J]. 电源学报, 2020, 18(5): 132-139.
Li Xin, Zhang Weiwei, Zhu Haoyu, et al. Research on modeling of isolated multi-port bidirectional DC-DC converter with phase-shifted full-bridge based on extended state-space averaging method[J]. Journal of Power Supply, 2020, 18(5): 132-139 (in Chinese).